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رئيس انجمن قلم:

دولت آينده کار سختی در حوزه فرهنگ دارد  
انحراف در فعاليت هاي فرهنگي ريشه دوانده است

توسط نشر »صاد«
اثر برگزيده جشنواره شعر و داستان 

انقلاب به چاپ دوم رسيد
داستان تاريخي- عارفانه »چهل ويكم« به قلم حميد بابايي که به  
همت نشر صاد در سال ۱۳۹۹ منتشر شده بود، به چاپ دوم رسيد. 
به گزارش »جوان« كتاب »چهل ويكم« به قلم حمید بابايي كه در سال 
1399 منتشر شده بود، توانسته است در سال اول انتشار، در فهرست 
كتاب هاي پرفروش نشر صاد قرار بگیرد و رتبه دوم رمان بزرگسال در 
جشنواره شعر و داستان انقلاب را نیز كسب كند. داستان چهل ويكم 
درباره  يك سرباز نظمیه به  نام ادريس است كه پس از شركت در حمله 
نظامي ها به مردم در مسجد گوهرش��اد دچار سرگرداني و پشیماني 
مي شود. پس از بروز اين احساس��ات در او، تصمیم مي گیرد كه تن و 
روحش را از اين آلودگي پاك كند. در اين مسیر با میرعمادِ كاتب آشنا 
مي شود و داس��تان با روايت زندگي اين دو شخصیت پیش مي رود. 
چهل ويكم در نسخه هاي متفاوت منتشر شده است. نسخه  كاغذي 
كتاب را مي توانید با قیمت 30هزار تومان از سايت نشر صاد به نشاني 
Saadpub. ir تهیه كنید و نسخه  الكترونیكي اثر را نیز مي توانید در 
طاقچه، كتابراه، فراكتاب و كتابچین با قیمت 15هزار تومان بخوانید. 
نسخه  صوتي چهل ويكم با صداي میرطاهر مظلومي نیز قابل دريافت 

از طاقچه، نوار و كتابراه است.

    کتاب

    گزارش

در گفت و گوي »جوان« با فريدون فرهودي مطرح شد

سريال سازي در تلويزيون نياز به نوآوري دارد

تلويزي�ون ني�از ب�ه گس�ترش طي�ف مخاطبان�ش دارد 
و ارتق�اي کيفي�ت سريال س�ازي ب�ا تمرک�ز ب�ر ن�وآوري 
در ايده ه�ا و طراح�ي متن ه�ا مي توان�د راهگش�ا باش�د.

فريدون فرهودي، فیلمنامه نويس و كارگردان باس��ابقه با بیان اين 
مطلب به »جوان« گفت: آنچه در برخ��ي تولیدات تلويزيوني جلب 
نظر مي كند، بي توجهي به جذب مخاطب اس��ت، يعني انگار اصلًا 

حواسشان به علاقه مندي مخاطب و دغدغه هايش نیست. 
نويسنده »دردسر والدين« ادامه داد: آنقدر در فضاي مجازي امكان 
ديدن سريال هاي گوناگون و خوش رنگ و لعاب براي مخاطب هست 
و آنقدر قدرت انتخاب به وجود آورده كه رقابت تلويزيون براي جذب 

مخاطب هم كار دشواري شده است. 
فرهودي با مقايسه سريال هاي تلويزيون و شبكه نمايش خانگي تأكید 
كرد: به هر حال تولید سريال در شبكه نمايش خانگي نسبت به تولید 
سريال در تلويزيون آزادي عمل بیشتري در پرداختن به موضوعات و 
سوژه هاي مختلف دارد و اين، خودش يكي از دلايل رغبت مخاطب 

است. كارگردان »خانه بخت« و »جاده« ادامه داد: برخلاف تصورات، 
به جز اس��تثنائات، به لحاظ بودجه تفاوت زيادي میان تلويزيون و 
شبكه خانگي ديده نمي شود و در برخي سريال هاي تلويزيوني هم 
براي تولید س��ريال بودجه هاي خوبي اختصاص داده مي شود ولي 
نتیجه لازم گرفته نمي شود. عین اين اتفاق در شبكه خانگي هم هست 

كه برخي سريال هاي پرهزينه، كیفیت لازم را ندارند. 
نويسنده »تكیه بر باد« تأكید كرد: موانع و بوروكراسي حضور و تأيید 
فیلمنامه در بخش هاي مختلف تلويزيون واقعاً زمانبر است ولي تولید 
در شبكه نمايش خانگي چنین چالش هاي فرسايشي را ندارد. شايد 
يك دلیل علاقه كارگردانان به كار در ش��بكه خانگي همین است، 
چون نبايد تولید را فرسايش��ي كرد و بايد تسهیل امور در تلويزيون 
صورت گیرد. فرهودي گفت: آنچه واضح است اينكه تلويزيون قدرت 
و پتانسیل تولید سريال هاي بسیار باكیفیت و بهتري را دارد ولي به 
دلايل مختلف نمي تواند در همه تولیداتش، موفق باشد. تلويزيون اگر 
خودش باشد و نگاه فراگیرش در تولید را در نظر بگیرد و بیش از حالا 
به فكر جذب همه نگاه ها باشد، قطعاً مي تواند موفق تر باشد، ضمن 
اينكه بايد خودش را از قید و بند نويسنده هاي تكراري نجات بدهد و 

خواستار متن هاي جديد باشد و به دنبال نوآوري بگردد. 
به گفته وي، كلیشه ها سبب مي شوند ذهن مخاطب خسته شود و به 
نظر مي رسد تلويزيون در سريال سازي دچار برخي كلیشه هايي است 
كه نمي تواند خود را از بند آن برهاند. اين چالش نیاز به آسیب شناسي 
دقیق و جدي دارد و اولین كسي كه مي تواند به داد اين وضع برسد 
خود سازمان است، يعني اول بايد كمبودها از سوي خود مديران به 

رسمیت شناخته شود تا به دنبال رفع آن باشند.

    گفت وگو

جواد محرمي      یادداشت 

 آقاي اسفندياري خوش خياليد 
يا بي خيال!

امیر اس��فندياري از مديران س��ینماي ايران كه نزديك سه دهه 
مديريت امور بین الملل جش��نواره هاي مختلف ايراني را بر عهده 
داشته و آخرين سمت او معاون دبیر جش��نواره جهاني فجر بوده 
است، بار ديگر به صراحت عنوان كرده اعتقادي به سیاه نمايي در 
سینماي ايران ندارد. اين اولین بار نیست كه امیر اسفندياري به طور 
كلي و مطلق مسئله سیاه نمايي در سینماي ايران را انكار مي كند 
اما به نظر مي رسد اين انكار كردن ها به دلیل آنكه با واكنش علمي 
روبه رو نبوده است در بیان اين مدير سینمايي تداوم پیدا مي كند 
تا جايي كه به يك امر قطعي براي مديران سینمايي دولت تبديل 

شده است و فاجعه از همین جا رقم مي خورد. 
معاون دبیر جش��نواره جهاني فجر اخیراً گفته است: »نمايندگان 
ايراني به خوبي در سطح جهاني معرفي شده اند و ما از طريق نشان 
دادن معضلات در س��ینما، توانس��تیم در جامعه آن مشكلات را 
برطرف كنیم و اين سیاه نمايي نیست. جريان سینماي ايران كاملًا 
روشن است و اعتقادي به سیاه نمايي در فیلم هاي ايراني ندارم«، 
اينكه اغلب فیلم هاي ايراني حاضر در جش��نواره هاي خارجي كه 
اتفاقاً از سوي فیلمسازان مطرح و صاحب سبك در چهار دهه اخیر 
ساخته شده اند، عاري از مختصات سیاه نمايانه بوده اند، حقیقتي 
است كه هر انس��ان منصفي آن را قبول مي كند اما اينكه به طور 
مطلق مدعي اين باش��یم كه هیچ فیلمس��ازي و هیچ فیلمي در 
سینماي ايران واجد مؤلفه هاي سیاه نمايانه نبوده است، بي ترديد 
چیزي جز تغافل و مسئولیت نشناسي در امر فرهنگ نیست. همین 
باعث مي شود وزير محترم فرهنگ و ارشاد و مديران سینمايي اين 
تلقي را در ذهن داشته باشند كه جايزه جشنواره هاي سینمايي و 
هنري دقیقاً مثل كاپ يا مدال تورنمنت ورزشي است و بايد به آن 
افتخار كرد، در صورتي كه بديهي است در مورد اول محتواي كیفي 
فرهنگي و هنري مطرح است كه مي تواند سلیقه در آن حرف اول را 
بزند و تمايلات فكري و ايدئولوژيك دخالت داشته باشد اما در دومي 
متغیرهاي كمي عامل سنجش هستند. همین ديدگاه مطلق نگر 
سبب مي شود براي مثال وزير فرهنگ و ارشاد يا مديران سینمايي 
در مقاطع مختلف بدون در نظر گرفتن محتواي برخي آثار نسبت 
به جوايز جشنواره هاي خارجي موضعي مثبت بگیرند و در فضاي 
مجازي پیام تبريك منتش��ر  كنند، البته برخي موضع گیري هاي 
منفي غیركارشناسي درباره جوايز بین المللي برخي آثار سینمايي 
نیز به اين معضل دامن زده است اما مديراني چون امیر اسفندياري 
با انكار مطلق پديده سیاه نمايي )كه عموماً از سوي فیلمسازان درجه 
چندمي كه ضعف هنري و سینمايي در آثار آنها مشهود است، سر 
مي زند( از آن سر بوم مي افتند و همین موجب مي شود شاهد نوعي 
ولنگاري در مديريت سینمايي دولت باشیم كه اثر خود را نیز نشان 
داده است. جالب است در سال هاي اخیر براي مثال جشنواره برلین 
صراحتاً عنوان كرده است اولويت در اعطاي جوايز در اين رويداد 
قابلیت هاي هنري و س��ینمايي نیس��ت و همین رويداد به حیاط 
خلوت فیلمسازاني چون محمد رس��ول اف و جعفر پناهي تبديل 
شد. پیام اين تغافل مديران سینمايي دولت به معدود فیلمسازاني 
كه سعي مي كنند تصويري وارونه از جامعه ايراني به بیرون مخابره 
كنند، اين است كه نه تنها با اين گرايش مقابله نمي شود بلكه مورد 
حمايت مادي و معنوي هم قرار مي گیرد. نمونه هاي آثاري كه به 
ويژه در دهه80 به دلیل درك ناقص و غلط مديران سینمايي با پول 
بیت المال در مراكزي چون سیمافیلم، سازمان گسترش سینماي 
تجربي و سینماي جوان و نیز فارابي ساخته شدند، زياد است، گرچه 
اين روند حمايت مادي ادامه پی��دا نكرد اما مواضع مديراني چون 
امیر اسفندياري اين وضعیت را دچار نوعي آشفتگي كرده و فضاي 

سوءاستفاده را باز نگه مي دارد.

دولت آين�ده کار بس�يار س�ختي در ح�وزه فرهنگ 
خواهد داش�ت. وقتي مش�كلي از جن�س انحراف در 
فعاليت ه�اي فرهنگ�ي ريش�ه دوانده اس�ت، اصلاح 
و بازگش�تن به مس�ير اصلي کار س�ختي خواهد شد. 
محسن پرويز رئیس انجمن قلم ايران است كه چند سالي 
به عنوان معاون فرهنگي در وزارت فرهنگ و ارشاد فعالیت 
كرده است در پاسخ به اين سؤال كه فضاي حاكم بر حوزه 
فرهنگ به ويژه حوزه نش��ر طي س��ال هاي اخیر را چطور 
ارزيابي مي كنید به تس��نیم مي گويد: مشكل اصلي ما در 
حوزه فرهنگ، مربوط به نگاه سیاستمداران ما به اين حوزه 
است. متأسفانه حوزه فرهنگ اولويت دست چندم مسئولان 
ماست و اين نگاه تقريباً بدون استثنا در مسئولان سیاسي 
ما جاري و ساري اس��ت. وقتي اولويت هاي دست اول را در 
جاي ديگر تعريف كرده و به مسائل ديگري اختصاص داديم 
و بخش فرهنگ در اولويت بعدي قرار گرفت، طبیعي است 
پرداختن به مسائل فرهنگي ضعیف خواهد شد و نتیجه و 
خروجي ماجرا، متناسب با همین میزان توجهي مي شود كه 

به اين حوزه صورت گرفته است. 
پرويز ادامه داد: در ش��رايطي كه كش��ور وضعیت بودجه 
مناسبي ندارد، اين وضعیت تش��ديد نیز خواهد شد. اين 
نوع نگاه در میان مس��ئولان در دوره ه��اي مختلف ديده 
مي شود، به عنوان نمونه در دولت نهم، مقام معظم رهبري 
تأكید بر حوزه فرهنگ داشتند و بارها در سخنراني هايي 
كه در جمع دولت داش��تند يا به صورت خصوصي به اين 
حوزه اش��اره و تأكید كردند. در آن ش��رايط كه اين همه 
توصیه مي شد، از سفرهاي استاني بودجه هايي مستقیماً 
تخصیص اين بخش حسب ظاهر پیدا مي كرد، اما بودجه 
فرهنگي وزارت فرهنگ و ارشاد يك سال پس از ورود من 
به اين وزارتخانه 10درصد كاهش پیدا كرد، اين در حالي 
است كه ما در آن دوران تورمي را نیز تجربه كرده بوديم. 
وي عنوان كرد: در س��ال س��وم حضور من، اين میزان به 
15درصد كاهش و در سال چهارم نیز تقريباً همین میزان 
كاهش يافت، يعني در 50 ماهي كه من در وزارت فرهنگ 
و ارشاد بودم، هر سال با توجه به اينكه ما با يك تورم مواجه 
بوديم و همه بخش ها 25- 20درصدي و گاهي 100درصد 
با افزايش بودجه مواجه بودند، اما بودجه معاونت فرهنگي 

هر سال با كاهش مواجه بود. 
در همان ش��رايط حسب ظاهر دولت مش��كل بودجه اي 
خاصي نداش��ت و همه چی��ز طبق روال طي مي ش��د و 

تأكیدات رهب��ر معظم انقلاب نیز بر بخ��ش فرهنگ بود، 
بودجه ما در معاونت فرهنگي فرهنگ و ارشاد سال به سال 
كاهش پیدا مي كرد، به جاي اينكه افزايش داش��ته باشد. 
اين قضیه در دولت هاي بعد هم به روش هايي تكرار شد. 
ممكن است به ش��كل كاهش بودجه خود را نشان نداده 
باشد، اما به دلیل بي مهري به حوزه فرهنگ وقتي دولت ها 
دچار كمبود بودجه اي مي شوند، ش��رايط بدتر مي شود. 
اولويت دس��ت چندم بخش فرهنگ است و همین باعث 
مي ش��ود ما نه تنها در اين حوزه رشد نداشته باشیم بلكه 

روز به روز شاهد پسرفت باشیم. 
پرويز در ادامه عنوان كرد: من در اين رابطه مثالي را عرض 
مي كنم كه فكر مي كنم همین يك نمونه براي روشن كردن 
وضعیت فعلي كافي باشد. در حال حاضر ضريب نفوذ فضاي 
مجازي و ش��بكه هاي اجتماعي و آنچه مرتب��ط با فضاي 
مجازي است، تقريباً نسبت به 10سال پیش چند برابر شده، 
اين هم يك مسئله صد درصد فرهنگي است، پايه و اساسش 
فرهنگي است، حالا ممكن است بخش هاي ديگر هم از اين 
امر استفاده كنند، اما پايه و اساس آن فرهنگي است، حتي 
كسي كه در اين فضا كار اقتصادي مي كند، وقتي مي خواهد 
لباسش را بفروش��د، نوع تبلیغي كه براي اين كالا استفاده 
مي كند، مسئله فرهنگي است. حالا از مسئولان بپرسید كه 
در اين مدت چقدر برنامه براي فضاي مجازي طراحي كرديد 
و چه طرحي اجرا كرديد؟ عملًا هیچ برنامه اي در اين حوزه 

وجود نداشته و همه چیز يله و رهاست. 
اينكه ما بگويیم يك شبكه اجتماعي را فیلتر مي كنیم، كار 
فرهنگي نیست. رها كردن يك بخش نیز همین طور است. 
به گمان من اگر هر دو با اقناع افكار عمومي صورت نگیرد، 
حركت ضدفرهنگي است. اين يك نمونه است، ما تقريباً در 

همه حوزه هاي فرهنگي اين نوع نگاه را شاهد هستیم.

امام علی)ع(: 

از نيرن�گ بپرهي�ز ک�ه خ�وى 
فرومايگان است.

»گزيده تحف العقول«

علي مرادخاني، مدير موزه موسيقي درگذشت
وزير فرهنگ و ارشاد در پی درگذشت مرادخانی پيامی منتشر کرد

علي مرادخاني، معاون پيشين امور هنري وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامي و مدير موزه موسيقي که در پي ابتلا به 
ويروس کرونا به کما رفته بود، بامداد ديروز درگذشت. 
زنده ياد مرادخاني كه معاونت س��ابق ام��ور هنري وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي را از سال 1392 تا 1396 عهده دار 
بود، يك ماه پیش به كرونا مبتلا شد و به مدت سه هفته در 

بیمارستان بستري شده بود. 
تأس��یس خانه موس��یقي ايران ب��ا هم��كاري هنرمندان 
موس��یقي، مدي��ر تولی��د مجموعه زب��ان فارس��ي براي 
غیرفارس��ي زبانان )امور بین الملل وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي( نیز برخي ديگر از فعالیت هاي زنده ياد مرادخاني 

را تشكیل مي دهند. 
سیدعباس صالحي، وزير فرهنگ و ارشاد در پي درگذشت 
مرادخاني پیامي صادر كرد كه در بخشي از آن آمده است: 
خبر درگذشت مدير توانا و انسان والا، همكار عزيز، معاون 
سابق امور هنري وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي، مرحوم 

علي مرادخاني موجب تأسف و تأثر عمیق گرديد. 
دوران طولاني و مستمر مديريت در عرصه هاي فرهنگي و 
هنري در كنار اقدامات تأسیسي، نظام بخش و خلاقانه در 
اين حوزه، او را به مديري توانمند، كاربلد و كارآمد و مورد 

وثوق و احترام اصحاب فرهنگ و هنر بدل كرده بود. 
اينجانب اين ضايعه اندوهناك را به خان��واده آن مرحوم، 
جامعه فرهنگ و هن��ر و همكاران و علاقه مندان ايش��ان 

صمیمانه تسلیت مي گويم. 

محمد اللهیاري، مدير دفتر موسیقي وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي نیز با انتشار پیامي درگذشت علي مرادخاني، معاون 

سابق امور هنري وزارت فرهنگ و ارشاد را تسلیت گفت. 
در متن پیام تسلیت محمد اللهیاري آمده است: »مرحوم 
عل��ي مرادخاني، دعوت پ��روردگارش را ب��راي حضور در 
تماشاگه راز، لبیك گفته اس��ت و به راستي جز تسلیم در 

برابر مشیت حضرت حق، پناهگاهي نیست...«.
انجمن تئاتر انقلاب و دفاع مقدس نی��ز در اين باره پیامي 
صادر كرد: »درگذشت تأس��ف برانگیز و ناباورانه فرهیخته 
هنردوست و انسان گرانمايه زنده نام علي مرادخاني موجبات 

تألم خاطر اهالي فرهنگ، هنر و انديشه را فراهم آورد. 
بي شك حسن خلق و روحیه تعامل حداكثري با سازمان ها 
و نهادهاي مختلف فرهنگي- هنري و ارتباط گس��ترده و 
سازنده با اصحاب شريف فرهنگ و هنر ايران زمین، از جمله 

نقاط مثبت كارنامه مديريتي ايشان به شمار مي رود.«

   رویداد

     نشر

   مصطفي شاه کرمي
مجري اس�بق برنام�ه »هف�ت« مي گويد: من 
به عنوان يك منتقد خيل�ي پيگير صحبت ها 
و مباحث�ي ک�ه کانديداهاي محترم رياس�ت 
جمه�وري در اي�ن چند وق�ت اخي�ر مطرح 
کرده ان�د، ب�وده ام ام�ا متأس�فانه تا ب�ه حال 
هيچ نظري�ه اي در رابط�ه با ح�وزه فرهنگ و 
هن�ر از هيچ ک�دام نامزده�ا نش�نيده ام. 
محمود گبرلو، منتقد سینما و مجري اسبق برنامه 
تلويزيوني »هفت« در گفت وگو ب��ا »جوان« در 
رابطه با اوض��اع كنوني فرهن��گ و هنر بالاخص 
سینما و تكالیفي كه دولت آينده بايد در خصوص 
مش��كلات اين عرصه بر عهده دارد، با بیان اينكه 
كاركرد مديران سینمايي در دولت هاي مختلف 
نتیجه مطلوبي نداشته است، مي گويد: ما الان در 
شرايطي كه بعد از 42سال قرار داريم نمي توانیم 
از سینماي انقلاب اسلامي با اين همه تولیدات در 
س��ینماي ايران تعريف و توصیفي بكنیم و دلیل 
عمده اش اين اس��ت كه برنامه ريزي، اس��تراتژي 
يا بهتر بگويم مهندسي سینمايي پس از انقلاب 
اسلامي به شدت مخدوش شده است. هیچ كدام 
از مديران سینمايي در عملكردشان موفق نبوده 
و نتیجه مطلوب نداشته اند، البته در آيین نامه ها 
و دفترچه ه��ا و سیاس��ت ها حرف ه��اي بس��یار 
پرطمطراق و زيبايي مطرح شده است اما از نظر 
روند اجرايي و تبیین استراتژي هاي درست مطابق 
مصاديق كه در سینماي ايران تولید مي شوند، ما 

چیزي نداريم. 
    مدي�ران س�ينمايي در دولت ها راهبرد 

نداشته اند 
اين منتقد سینما خاطر نشان مي كند: در بازه پس 
از انقلاب حدود چند هزار فیلم س��ینمايي تولید 
شده اما هیچ مسئول س��ینمايي راهبرد دقیق و 
شفافي نداشته است كه ما مصداق هايش را بتوانیم 
در فیلم هاي سینمايي ببینیم، اين معضل بسیار 
بزرگي است. بسیاري از فیلمسازاني كه در كشور در 
حال فعالیت هستند ممكن است فكر كنند در حال 
تولید آثار خوبي هستند، خب بايد يك جرياني يا 
تشكیلاتي براي رصد آثار باشد كه اگر مشكلي با 
رويكرد آثار دارند، جلوي آن را بگیرند و متوقفش 
كنند! چرا ما هر سال حدود 100فیلم تولید داريم 
اما به غیر از تعداد معدودي كسي نمي تواند از آنها 
دفاع بكند. خیلي ها هم كه معترض مي ش��وند و 

اعتراضاتي بر اساس انديشه هاي انقلابي و ديني 
خودش��ان به تحلیل و تفس��یر فیلم مي پردازند، 
مسئولان س��ینمايي س��كوت مي كنند. در اين 
بین سینماگر تكلیفي براي خودش نمي بینید و 
فیلم ها را مي س��ازد و با بحران هايي در نمايش و 
اكران روبه رو مي ش��ود، از سوي ديگر تماشاگران 
س��ینما كه همین مردم انقلابي هستند و سینما 
يكي از ابزارهاي قدرتمند براي سرگرمي و انديشه 
آنهاس��ت، دچار بحران ش��ده اند و آثار مناسب و 
مطلوب خودشان را روي پرده سینما نمي بینند 
و به همی��ن دلیل تعداد مخاطب س��ینمارو طي 
سال هاي گذشته با افت جدي مواجه بوده است. 
حدود 2 تا 3میلیون نفر تماشاگر سینماي ايران 
هستند كه مي چرخند و آثار را مي بینند. اكثريت 
مردم با س��ینماي ايران نمي توانند ارتباط برقرار 
بكنند. وي با اشاره به اينكه مسئولان سینما به غیر 
از اينكه در سینما بحران ايجاد كنند كار ديگري 
نكرده اند، مي افزايد: معضل ما اين است كه همه 
مسئولان در دولت هاي گذش��ته وقتي در رأس 
كار قرار گرفتند، حوزه فرهنگ و هنر و به خصوص 
سینما را فراموش كردند يا اينكه درك درستي از 
انديشه هاي نوين حضرت امام)ره( در مورد سینما 
ندارند، بنابراين صورت مس��ئله را پاك مي كنند. 
اگر مسئولان درك درستي داشتند مي توانستند 
سینما را از به بن بست رسیدن نجات بدهند و اين 
گلايه از مسئولان سینمايي هست كه هیچ وقت 
به صورت زيربنايي و اساسي براي اصلاح پايه هاي 

سینمايي اقدامي نكرده اند. 
مجري اسبق برنامه »هفت« مي گويد: متأسفانه 
در هر دوره رياس��ت جمهوري چه دوره هاي قبل 
كه خیلي بدتر ب��ود و چه دوره كنون��ي، صرفاً از 
هنرمندان آن هم طیفي ك��ه از آنها تحت عنوان 
س��لبريتي و چهره هاي مش��هور ياد مي ش��ود، 
سوءاس��تفاده هاي تبلیغاتي مي كنند. وقتي پاي 
صحبت هاي بس��یاري از نامزدها مي نش��ینیم، 
مي بینیم كه جملات بسیار جذابي در مورد سینما 
و تأثیراتش مي گويند اما تجربه نشان داده كه هیچ 
دولتي بعد از پیروزي و به دس��ت گرفتن سكان 
دولت راجع به س��ینما اصلًا فكر و طراحي جدي 
ندارند، به همین دلیل هر دوره رياست جمهوري 
برخلاف رشد جمعیت كشور شاهد كاهش تعداد 
تماشاگران سینما هس��تیم. افرادي كه در رأس 
دولت قرار مي گیرند ابتدا و قبل از انتخاب شدن 

سوءاس��تفاده هايي از فضاي هنري مي كنند اما 
وقتي وارد عرصه قدرت مي ش��وند به جاي اينكه 
به دنبال برنامه ريزي براي س��ینما و هنر باشند، 
عملًا سینما به رديف هاي آخر لیست اولويت هاي 

آنها مي رود. 
    سينما و فرهنگ نياز به مديريت دقيق 

دارد
گبرلو اظهار م��ي دارد: اين را ه��م بايد بگويم كه 
كانديداهاي رياست جمهوري در زمان تبلیغات 
به هنرمندان قول هاي مكرري مي دهند اما وقتي 
به قدرت مي رسند همه چیز را فراموش مي كنند، 
اين مسئله باعث مخدوش شدن اعتماد هنرمندان 
به كانديداها شده است. متأسفانه اين كانديداها 
هیچ كدام تا ب��ه حال به قول ها و حرف هايش��ان 
عمل نكرده ان��د. در هر دوره نامزدهاي رياس��ت 
جمهوري ديدارهاي گ��رم و دوس��تانه برگزار و 
حتي هزينه هايي براي هنرمن��دان مي كنند اما 
متأس��فانه در عمل هیچ كاري انجام نداده اند. هر 
چن��د دولت موظف ب��ه حمايت از س��ینماگران 
است اما به نظر من سینماگران بايد در اين رابطه 
س��كوت كنند و مطالبه گري قدرتمندي داشته 
باشند و بايد در جلس��ات مشترك نظريه پردازي 
متعدد بتوانند راهكارهاي متن��وع و اجرايي را به 
اين افراد ارائه بدهند، البته سینما هم بايد آثاري را 
بسازد كه هم به گردش مالي سینما كمك كند و 

هم تماشاگرپسند باشد. 
مجري نشست هاي خبري جش��نواره فیلم فجر 
تأكی��د مي كند: من به عنوان ي��ك منتقد خیلي 
پیگی��ر صحبت ه��ا و مباحثي ك��ه كانديداهاي 
محترم رياست جمهوري در اين چند وقت اخیر 
راجع به عرصه هاي مختلف مطرح كرده اند، بوده ام 
اما متأسفانه تا به حال هیچ نظريه اي در رابطه با 
حوزه فرهنگ و هنر از هیچ كدام نامزدها نديده ام. 
تنها چیزي كه تا به حال از اين نامزدها ديده ام اين 
است كه مي گويند فیلم مي بینیم، سینما مي رويم، 
خانواده هايم��ان فیلم مي بینند ام��ا دريغ از يك 
استراتژي درست براي كشوري كه در عرصه هاي 
گوناگون سیاس��ي، فرهنگي، اقتص��ادي و غیره 
دغدغه هاي جهاني دارد. متأسفانه نامزدها سینما 
را شوخي گرفته اند، س��ینما را جدي نگرفته اند، 
سینما در ايجاد جريا ن هاي فرهنگي تأثیر بسیار 
بالايي دارد. سینما حتي در حوزه هاي اقتصادي و 
مطالبه گري مردم اثر بسیار بالايي دارد، البته به 
شرط اينكه فیلم ها، قصه و داستان هايي را مطرح 
كند كه تماش��اگران احس��اس كنند اين قصه ها 
همان حرف هاي آنهاست و رغبتي به ديدن فیلم ها 
داشته باشند. متأسفانه تا الان نامزدها براي همه 
حوزه ها نظريه هاي مختلفي را ارائه كرده اند و تنها 
حوزه اي كه فعلًا هیچ حرفي از آن به میان نیامده 
عرصه فرهنگ و هنر است و اين يك ضعف جدي و 

اساسي براي آنها محسوب مي شود. 
وي در پايان خاطر نشان مي كند: پیشنهاد و راهكار 
درستي كه در اين زمینه به فكر من مي رسد اين 
اس��ت همانطور كه ب��راي قدرت بخش��یدن به 
عرصه هاي نظام��ي و اقتص��ادي كار مي كنیم و 
فعالیت و برنامه ريزي و البت��ه پیگیري داريم، در 
رابطه با قدرت فرهنگ كشورمان هم بايد چنین 

رويكرد و برنامه ريزي هاي قوي داشته باشیم. 

در گفت و گوى »جوان« با محمود گبرلو، منتقد و مجري برنامه هاي سينمايي مطرح شد

 نامزد پيروز 
بايد راهبرد فرهنگي داشته باشد

مديران فرهنگي بدون اينكه بدانند در فرهنگ بحران ايجاد کردند
 

در قالب مجموعه اشعار مهدي الماسي 
»غزل ها، چكامه ها، رباعي ها« روانه بازار نشر شد 
ش�عر  مجموع�ه  رباعي ه�ا«  چكامه ه�ا،  »غزل ه�ا،  کت�اب 
مه�دي الماس�ي ح�اوي اش�عاري از اي�ن ش�اعر اس�ت ک�ه ب�ه 
تازگ�ي ب�ه رش�ته طب�ع درآم�ده و روان�ه ب�ازار نش�ر ش�ده اس�ت. 
مجموعه ش��عر »غزل ها، چكامه ها، رباعي ها« اثر مهدي الماسي اخیراً از سوي 

نشر طلايي منتشر شده است. 
مهدي الماسي شاعر اين مجموعه است كه يكي از اشعار او در اين كتاب از اين 

قرار است: 
آفتابي بايد از اين شام آخر بگذرد

زنده ام با اين امید اينجا كه روزي عاقبت 
خنجر خیرالبشر از گردن شر بگذرد 

دست در آغوش درياي محبت مي كند 
موج اگر از خويشتن گامي فراتر بگذرد 

از میان اين همه بانگ پلید و روي زشت 
چشم ها بهتر كه كور و گوش ها كر بگذرد 

ماهیان عمر ما بي تو میان تنگ ها 
از عبث پیوسته در دوري مدور بگذرد 

تا كي آدم در میان خیابان ها خاكي جهان 
در پي گم كرده اش با ديده تر بگذرد 

بر مسیر سرخ پروازش شهادت مي دهد 
برگ هاي گل اگر در باد پرپر بگذرد


